
 
 

Projekt nr POIS.02.04.00-00-0194/17 Opracowanie planów ochrony dla dwóch obszarów Natura 2000 na Dolnym Śląsku 

 

 

PROTOKÓŁ 

z trzeciego spotkania Zespołu Lokalnej Współpracy w obszarze Natura 2000 Góry 

Bialskie i Grupa Śnieżnika PLH020016, które odbyło się w formie online  

za pośrednictwem aplikacji MS Teams w dniu 21.06.2021 r. 

 
Trzecie spotkanie Zespołu Lokalnej Współpracy z uwagi na obostrzenia 

epidemiologiczne związane z ograniczeniem rozprzestrzeniania się wirusa COVID-19 odbyło 
się w formie online za pośrednictwem aplikacji MS Teams. 

 
Celem spotkania ZLW było omówienie postępu prac nad przygotowaniem projektu planu 

ochrony dla obszaru Natura 2000 Góry Bialskie i Grupa Śnieżnika PLH020016. 
W trakcie spotkania przedstawione zostały następujące prezentacje: 

1. Informacja na temat postępu prac w projekcie – prezentacja Pani Ireny Litwickiej - 
planisty projektu. 

2. Inwentaryzacja siedliskowa i botaniczna - zakres i plan prac na 2021 r. – prezentacja 
Narodowej Fundacji Ochrony Środowiska. 

3. Zakres i plan prac na 2021 rok w ramach inwentaryzacji chiropterologicznej – 
prezentacja firmy EKOLESNER Emilia Lesner. 

4. Zakres i plan prac na 2021 rok w ramach inwentaryzacji ichtiologicznej – prezentacja  
Pana Krzysztofa Tatoja. 
 
W dyskusji poruszono następujące kwestie: 
 

1. Pani Dorota Łukasik - przedstawiciel Urzędu Miasta i Gminy w Bystrzycy Kłodzkiej 
zapytała w jakiej formie przekazywane są informacje na temat planowanych inwestycji  
i planowanych zmian w dokumentacjach planistycznych do Wykonawców inwentaryzacji 
przyrodniczych. W odpowiedzi Pani Irena Litwicka – planista projektu wskazała, że dane 
na bieżąco przekazywane są przez Regionalną Dyrekcję Ochrony Środowiska  
we Wrocławiu do Wykonawców i będą wspólnie z ekspertami analizowane na potrzeby 
sporządzenia projektu planu ochrony. 

2. Pan Wojciech Mazur – przedstawiciel Regionalnej Dyrekcji Lasów Państwowych  
we Wrocławiu poprosił Wykonawcę ekspertyzy ichtiologicznej o przekazanie danych  
na temat dobrych praktyk przy tworzeniu przepustów, umożliwiających migracje 
gatunkom będącym przedmiotami ochrony w obszarze Natura 2000, które mogłyby mieć 
zastosowanie przy projektowaniu małej retencji. 

3. Pan dr Tomasz Kokurewicz – pracownik naukowy Uniwersytetu Przyrodniczego  
we Wrocławiu poruszył kwestie pochodzenia materiału zarybieniowego pstrąga 
potokowego w Białej Lądeckiej, wskazując na konieczność uszczegółowienia czy jest  
to populacja karpacka czy lokalny ekotyp sudecki oraz konieczności ograniczania 
zarybiania pstrągiem z uwagi na drapieżnictwo gatunku w miejscach istotnych  
dla gatunków ryb stanowiących przedmioty ochrony obszaru Natura 2000. Pan Rafał 
Klodek - Naczelnik Wydziału Ochrony Przyrody i Obszarów Natura 2000 RDOŚ  
we Wrocławiu potwierdził, że plany zarybieniowe obecnie nie podlegają opiniowaniu 



przez tut. organ, w związku z czym zadeklarował wystąpienie do Polskiego Związku 
Wędkarskiego z zapytaniem o zarybienia w granicach obszaru Natura 2000 Góry 
Bialskie i Grupa Śnieżnika oraz do Generalnej Dyrekcji Ochrony Środowiska w zakresie 
wnioskowania o ograniczenie zarybień pstrągami górskich potoków podczas 
opiniowania prac w obwodach wędkarskich. 

4. Pan Michał Smoczyk – ekspert botanik wykonujący inwentaryzację siedliskową  
na zlecenie Narodowej Fundacji Ochrony Środowiska zawnioskował o udostępnienie 
danych przez UMiG Bystrzyca Kłodzka z inwentaryzacji przyrodniczej (faunistycznej) 
wykonanej w granicach działek położonych w procedowanym powiększeniu obszaru 
Natura 2000 w obrębie Biała Woda. Wskazał Wykonawcom inwentaryzacji 
chiropterologicznej na występowanie schronu w proponowanych do włączenia działkach 
w obrębie Biała Woda, który należałoby skontrolować. W odpowiedzi przedstawiciele 
RDOŚ Wrocław zadeklarowali, że wystąpią o udostępnienie ww. inwentaryzacji  
do UMiG w Bystrzycy Kłodzkiej. 

5. Pan Ryszard Wojtaszek – przedstawiciel Stowarzyszenia Rozwoju Regionalnego 
Masywu Śnieżnika poruszył kwestie wycinki drzew przez Nadleśnictwo Lądek Zdrój  
w rezerwatach przyrody oraz wykonania/uwzględnienia analizy społeczno-
ekonomicznej w ramach tworzonego projektu planu ochrony. Ponadto wyraził obawy  
związane z powstaniem projektu planu ochrony, a dalszym rozwojem turystyki  
w regionie. Pan Rafał Klodek - Naczelnik Wydziału Ochrony Przyrody i Obszarów Natura 
2000 RDOŚ we Wrocławiu przypomniał, że zakres prac koniecznych do sporządzenia 
planu ochrony określa Rozporządzenie Ministra Środowiska z dnia 30 marca 2010 r.  
w sprawie projektu planu ochrony dla obszaru Natura 2000 i że nie przewiduje  

ono konieczności wykonania ww. analizy. Dodał, że można by skorzystać z tego typu 
analizy, w przypadku gdyby gmina Stronie Śląskie taką analizę posiadała, jednakże 
RDOŚ Wrocław nie będzie zlecał wykonania tego typu analizy w ramach realizowanych 
prac. Wyjaśnił, że planowana wycinka w rezerwatach przyrody wynika z wniosków 
Nadleśnictwa Lądek Zdrój o kontynuowanie działań z zakresu sanitarnej wycinki 
świerków z posuszem czynnym i ma ona ściśle określony zakres. Poruszone  
w prezentacji planisty projektu wątpliwości tut. Dyrekcji dotyczą skali i zasadności 
kontynuowania tych działań jako działań ochronnych w kolejnych latach,  
co wykonywana w ramach realizowanych prac inwentaryzacja siedliskowa i botaniczna 
może wyjaśnić. 

6. Pan Jan Kucharzyk – ekspert wykonujący inwentaryzację siedliskową na zlecenie 
Narodowej Fundacji Ochrony Środowiska wskazał, że w jego opinii mała retencja na 
potokach jest bezzasadna. Nadmienił również, że obszary chronione nie są w żadnym 
wypadku blokadą dla rozwoju gmin, a wręcz przeciwnie, gdyż z posiadanych przez niego 
informacji wynika, że planowane są dopłaty w ramach nowych pakietów rolno-
środowiskowo-klimatycznych dedykowane tylko siedliskom przyrodniczym położonym  
w granicach obszarów Natura 2000. 

7. Pan dr Tomasz Kokurewicz – pracownik naukowy Uniwersytetu Przyrodniczego  
we Wrocławiu wskazał, że aktualne trendy mówią wręcz o 20% wzroście dochodów  
z turystyki w obszarach Natura 2000. 

 

Przedstawiciele RDOŚ we Wrocławiu jak i Wykonawcy poszczególnych inwentaryzacji 

przyrodniczych wyjaśniali wątpliwości  uczestników oraz udzielali odpowiedzi odnośnie zarówno 

procesu planistycznego, jak i wykonywanych inwentaryzacji przyrodniczych. Spotkanie 

zakończyła Pani Irena Litwicka – planista projektu dziękując wszystkim za uczestnictwo  

i zapraszając do udziału w kolejnych spotkaniu zaplanowanym w IV kwartale 2021 r.  

 
 


